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V spomin Janku Wiegeieju - Izreden dogodek 
je bi! koncert Slovenskega okteta v spomin na zilj
skega športnega in kulturnega delavca Janka Wie- 
geleja, ki je lani presenetljivo umrl. Prejšnji petek 
se je v ljudski šoli v Zahomcu zbralo več kot štiri
sto poslušalcev, ki so sledili ganljivim in jasnim 
besedam o pokojnem in navdušeno spremljali 
vrhunsko pevsko izvajanje svetovno znanega Slo
venskega okteta (več na 4. strani).

38. Slovenski ples je bil spet vesel začetek 
koroške plesne sezone. V veliki dvorani celovš
kega Doma sindikatov se je zbrala pisana druščina 
s številnimi častnimi gosti s Koroške in Slovenije. 
Zadovoljni gostje so se vrteli po zvokih ansambla 
Henček iz Novega mesta in mlade pevsko-ingfTu- 
mentalne skupine „Zmeda" iz Šentprimoža, ki je 
nenazadnje zaradi svojih pevskih kvalitet pridobi
tev za naše plesne prireditve. Glej tudi 3. stran.

Dežeinozborske voiitve 89:
Verodostojnost ati stepite?

J. Haider:
Voiilni boj 
na račun 
manj sme

Na volilnem zborovanju 
koroške FP je bilo potrjeno, 
kar je bilo v bistvu pričako
vati: Jorg Haider bo glavni 
kandidat pri koroških dežel- 
nozborskih volitvah. Prav- 
tako pa se je na tem zbo
rovanju potrdilo, da bo Hai
der, ki želi postati novi 
koroški deželni glavar, vodil 
svoj volilni boj v škodo slo
venske narodne skupnosti. 
Že v svojem govoru je 
izpostavil prizadevanja FP za 
ločitveni šolski zakon, ko je 
dobesedno dejal: „Ko je FP 
leta 1983 vložila predlog za 
spremembo šolske zakono
daje, so jo stare stranke (SPO 
in ČVP, op. uredn.) še 
obsojale. Zdaj pa so skupno z 
nami sprejele zakon, ki 
popolnoma odgovarja našim 
tedanjim zahtevam!"

Ločevanje otrok hoče torej 
pripeti na svojo zastavo in pri
dobiti glasove nemško nacio
nalnih krogov.

Za to izjavo je požel bučen 
aplavz svojih pristašev, med 
katere se je očitno vrnil tudi 
del tistih Korošcev, katerim 
je bila FP pred Haiderjem 
premalo nacionalna, in so se 
zato raje priključili drugim 
desnim skupinam.

Že nekaj tednov potekajo 
razgovori za formiranje širo
kega opozicionalnega volil
nega gibanja. Iniciativo za to 
je dala skupina ljudi iz Zveze 
slovenskih organizacij oz. iz 
komiteja za obrambo skupne 
dvojezične šole na Koroš
kem. Platforma, ki jo je sku
pina objavila v SV, vsebuje 
jasne odgovore na naj
važnejša vprašanja. Med dru
gim se jasno distancira od 
ločevanja po jezikovnih krite
rijih in tudi od politikov, ki

so zanj glasovali. To 
platformo so sprejele vse sku
pine, torej tudi Koroška 
enotna lista. Zato smo v 
zadnji številki NT z velikim 
začudenjem brali izjavo nje
nega predsednika, ki za
govarja svojo sedanjo poli
tiko in svoje stališče do šol
skega vprašanja interpretira 
kot inovacijo. Njegova sta
lišča o „novem dialogu" in o 
sosvetu so nesprejemljiva.

Pod takimi pogoji širokega 
gibanja za ..drugačno Ko

roško" ne bo. KEL ne 
more po eni strani sprejemati 
platformo proti ločevanju, po 
drugi strani pa preko svojega 
predsednika v javnosti zago
varjati ločevanje, oz. poli
tična stališča, ki so zno
traj narodne skupnosti 
močno oporečna. Zato se bo 
moralo deželno zborovanje 
KEL v sredo jasno izreči: ali 
je za ločevanje ali pa je proti - 
v tem primeru se bo morala 
KEL tudi izreči o svojem 
predsedniku. Če KEL želi

široko volilno gibanje, ki 
ga bo podprl tudi tisti del 
koroških Slovencev, ki tega 
do zdaj ni storil, bo morala na 
svojem zborovanju sprejeti 
verodostojno politično in per
sonalno platformo, kateri 
bodo ljudje lahko zaupali.

Svojo dokončno odločitev 
glede volitev bo iniciativna 
skupina proti šolskemu loče
vanju sprejela v petek, dne 
13. L 1989 v Celovcu.

dr. M. Sturm
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4 Heuteim 
Stovenski vestnik

5 Dr. Anton Trstenjak 
predava) v Tinjah

5 Koroška 
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6 Odmevi na fiim 
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kuiturnih dneh so 
rekii...

7 Recenzija 
..Koroške duše"

8 ..Karavanški 
medved" spet vabi

Turnir SAK navduši! g!eda!ce
Nogometni turnir SAK, ki so se ga udeležile mladinske 

ekipe iz cele Evrope (pa tudi SAK, Žitara vas, Globasnica, 
Dobrla vas...), je dobro potekal. Juniorji SAK so povsem 
uspeli, saj so postali odlični četrti, sicer pa so gledalci videli 
zelo dobro igro bodočih nogometnih zvezd. Tudi otvoritev (na 
sliki pri vkorakanju moštev) je bila užitek. Več na 8. strani.

Nerazumljiva 
odločitev 
pred procesom

Sodnica na deželnem 
sodišču Goritschnig-Fritsch 
je za 19. januar 1989 razpisala 
sodno obravnavo proti Mirku 
Messnerju, Lotte Weinber- 
ger in Greti Hribernik, ker so 
menda skrunili koroško 
deželno himno na prireditvi 
ki je potekala v Celovcu pod 
geslom „nemško-koroška 
inkvizicija". Še bolj kot to pa 
preseneča, da je sodnica 
Weinbergerjevi in Hriberni- 
kovi zavrnila zagovornika, ki 
sta si ga izbrali, namreč zna
nega dunajskega odvetnika 
Georga Zangerja. Sodnica 
pravi, da bi menda prišlo do 
..interesnih kolizij", če bi 
imeli vsi trije obtoženci istega 
odvetnika. To ..nevarnost" je 
prav lahko začutila, saj so vsi 
trije obtoženi zaradi iste 
zadeve. Zdaj je sodišče obto
ženkama dodelilo druga 
odvetnika.

PLATFORMA ZA
DRUGAČNO
KOROŠKO

vabi na

Zborovanje za
dežeinozborske
votitve,
na katerem bomo 
razpravljati in skie- 
paii o nastopu (kan
didatih, programu) 
pri dežeinozborskih 
voiitvah 1989.

v petek,13.1.1989 
Mladinski dom, 
Mikschattee 4, 
Cetovec
Pričetek ob 19. uri

Za podpisnike platforme:
Dr. Mirko Wakounig 

Mira Šmid
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Razprava o reorga- 
nZzacZ/Z ^Zoven^Aega 
znanjfvcncga ZnizZ/Mfa 
/g v za</n;ZA ZeJM/A 
pojla/a z^Zo e/ziocZo- 
aa/aa, Aar ilvarZ šara/ 
a<? AorZ^zZ. ArZ/o 
govorZce, č&s r/a Z .SO 
a^/aja zaaaoj/, a/ara 
razaarevaaja za rZcZo, 
A:/ ga je opravZZ /a.fa/ar 
/a/, /z prerZZoga, A:/ ga 
Jaaes <?AjavZ/'amo, je 
razvZrZ/to, r/a fovrj/aa 
razprava o reorgaa/za- 
cZ/Z .SZ/ feče v o Ar'/ra 
ZSO že neAaj /e/. 
Vanjo .so AZZZ vAZ/MČenZ 
izevZZnZ zaaasfr^eaZAZ Za 
s/roAovnjaAZ Zz vr.s7 
araa/iZae, pa farZZ /zven 
nje.

No/ je Zz prer/Zoga 
razr^Zr/ao, o AaAezn nAZ- 
njanjn zaaaosfZ aZ 
mogoče govon/ZZ, pač 
pa, rZa se SZ/ orgaaZ- 
zZra ZaAo, r/a Z?o ZaAAo 
razsZrZZ svojo r/ejavaosZ 
Za AArn/Z za Zo prZrZobZZ 
ZarZZ rZor/aZaa /Zaaačaa 
srer/sZva. /zAasaje v 
zlvsZrZj/ Aafejo, ja se 
zaaajaaZverzZZeZaZ raz- 
ZsAova/aZ ZasZ/ZaZZ orga- 
aZzZrajo pač aa Za 
aačZa.

V časa, Ao se jZaaa- 
čaa srer/sZva vsepovsod 
zazaajsajejo, je poZreAa 
po sodo&aZ orgaaZza- 
czjZ zaaasZveaega r/e/a 
zear večja. DejaasAo 
neor/govorno pa AZ 
AZZo, če Z?/ sZvarZ pasZ/ZZ 
ZaAe AoZso, Za AZ azoraZZ 
čez ZeZo aZZ </ve dejan - 
sAo začezZ aAZajaZ/ aase 
rZejavaosZ/.

/Razprava o reorga- 
aZzacZjZ SZoveasAega 
zaaasZveaega ZaszZzaZa 
je razprava o posorZo- 
A/ZvZ orgaaZzacZje 
zaaasZveaega rZeZa, 
AaAr.fao vodzjo ZazZZ 
rZragozZ.

SZoveasAa narodna 
sAapaosZ aa ZčorosAera 
azora z reZaZzvao 
sArozaazazz srezZsZvz 
de/aZZ čzza AoZj ejeAzZv- 
ao. ZaZo se je Z.SO že 
po svojeza oZzčaeaz 
zZzora Zeza /9S3 ZozZZa 
reorgaazzacZje svoj/Zz 
sZraAzar. V Za sAZop 
spazZa ZndZ reorgaazza- 
czja SZ/, AZ jo aareAzr- 
jejo p o Zre Zz e časa. 7ndZ 
zarazZZ Zega eazocZoaaZZ- 
zac/ja razprave aZ aa 
azesZa.

I. Zveza stovenskih organizacij 
na Koroškem (ZSO) je ieta 1975 
ustanovila Slovenski znanstveni 
inštitut (SZ!) z namenom, da bi 
slovenska narodna skupnost pri 
svojem narodnoobrambnem boju 
imela na razpolago znanstveno 
preverjene podlage, aktualno 
dokumentacijo in raziskave za 
trenutni in nadaljnji razvoj.

Zato je financiranje SZ1 v 
celoti prevzela ZSO na Koro
škem, čeprav so njegovi rezultati 
bili in so še vedno na voljo vsem 
činiteljem narodne politike na 
Koroškem.

II. ZSO je na svojem občnem 
zboru maja 1985 sprejela 
sklep za formalnopravno osamo
svojitev SZI.

Sodelovanje s celovško uni
verzo in drugimi znanstvenimi in 
podobnimi inštituti v Avstriji je 
namreč privedlo do sledečih spo
znanj:

a. Vrsta mlajših avstrijskih 
znanstvenikov in znanstvenih 
inštitucij danes preučuje manj
šinska vprašanja z afirmativnega 
stališča, tako da je možno inten
zivnejše sodelovanje z njimi ter 
njihovo vključevanje v naše raz
iskovalne programe. To seveda 
predpostavlja spremembo oblik 
pri organizaciji znanstvenega 
dela. Medtem, ko je v prvi fazi 
SZI več ali manj sam opravljal 
bazične raziskave, so v sedanjem 
času številni avstrijski znanstve
niki postali enakopravni razisko
valci družbenega okolja, zgodo
vine in razvojnih možnosti slo
venske narodne skupnosti.

b. Drugi motiv, ki je privedel 
do sklepa o formalnopravni osa
mosvojitvi SZI, je bil ta, da v 
Avstriji (kot povsod drugod po 
svetu) obstojajo možnosti za 
financiranje znanstvenih pro
jektov, katerih se lahko poslužuje 
tudi slovenska narodna skupnost 
oz. SZI.

c. Nenazadnje pa je tudi jasno, 
da zastarele oblike organizirano
sti znanstvenega dela ne ustre
zajo potrebam današnjega časa, 
kar pomeni, da v vedno večji 
meri dobiva svoj pomen poslovno 
vodenje, ki se ukvarja skoraj 
izključno z organizacijo znanstve
nega dela tako po finančni kot 
tudi po organizacijski plati.

III. Sklep občnega zbora iz leta 
1985 ni bil izveden in zato ga je 
občni zbor leta 1988 ponovno po
trdil in forume ZSO obvezal, da v 
doglednem času med drugim 
izvede reorganizacijo SZI.

Zaradi tega je UO ZSO junija 
1988 ustanovil komisijo, ki naj bi 
pripravila predlog za reorganiza
cijo ZSO in SZI.

V to komisijo so bili imeno
vani: dr. Marjan Sturm, dr. 
Avguštin Malle, dr. Janko Malle, 
dr. Mirko Wakounik, dr. Mirko 
Messner in Ivan Lukan. Komisija 
je v svoje delo pritegnila tudi 
zunanje strokovnjake.

Komisija je obravnavala ce
lotno organizacijsko strukturo 
ZSO in vanjo vključenih organi
zacij ter na osnovi soglasja članov 
pripravila določene predloge. V 
tem poročilu se omejujemo na 
vprašanja reorganizacije SZI.

Komisija je po večkratnem 
zasedanju sprejela sledeči pred
log (predstavnik SZI se s tem 
predlogom ni strinjal):

1. Slovenski znanstveni inšti
tut se prestrukturira v Inštitut za 
raziskovanje problemov v pro
storu Alpe-Jadran

Namen tega inštituta je, da 
organizira in izvaja raziskave, ki 
so regionalnega pomena in 
segajo preko državne meje. Nje
gov namen je torej, da tematski 
obseg svojega dela bistveno raz
širi. Na drugi strani pa naj inštitut 
s svojim delom prispeva k temu, 
da se dozdevni negativni pred
znak: biti Slovenec na Koroš
kem, ki živi na geografsko 
obrobnem ozemlju, spremeni v 
pozitivni: biti večjezičen drža
vljan, ki prebiva v večji in s tem 
osrednji regiji (stičišče treh 
narodnosti, ekonomskih in poli
tičnih krogov).

Raziskovalno področje novega 
inštituta se torej ne bo omejevalo 
le na situacijo koroških Sloven

cev, temveč bo obsegalo geograf
sko področje, ki ga običajno poj
mujemo kot regijo Alpe-Jadran. 
Dosedanjemu zgodovinsko- 
humanističnemu področju se bo 
pridružilo torej socialno in 
gospodarsko-znanstveno pod
ročje.

Za primer: študije in analize o 
posledicah, ki bi jih imel pristop 
Avstrije k Evropski gospodarski 
skupnosti na južnokoroški pro
stor, vendar z vidika usmeritve in 
stanja podjetij na Južnem Koro
škem, kakor tudi z vidika spre
memb za razne socialne sloje v tej 
regiji (npr. kmetijstvo).

Vse te študije naj ne bi 
zadovoljevale v prvi vrsti potrebe 
in želje teoretičnega akadem
skega pojmovanja, temveč naj bi 
nudile konkretne, v prakso 
usmerjene rezultate raziskovanja 
trga oz. problemov določenim 
uporabnikom (to je osnovni prin
cip inštitutskega dela, brez ozira 
na to, ali ga naročajo in financi

rajo kulturnopolitične inštitut- 
cije, podjetja ali druge ekonom
ske enote). Rezultati dela naj 
bodo usmerjeni tudi uporabno, 
se pravi ekonomsko (v smislu na
črtovanja) in kulturno-politično.
a. Poslovni koncept in načrtova
nje znanstvenega dela (znan
stveni menagement)
Zasnova takega inštituta zahteva 
v prvi vrsti nov in aktualen pri
stop do organiziranja znanstve
nega dela.
a. a. Dolgoročno planiranje 
znanstvenih raziskav
Naj navedemo nekaj primerov: 
a.a.a. Leta 1990 bo uradna 
Koroška „obhajala" 70. oblet
nico plebiscita. Priprave na to že 
tečejo in pričakovati je, da bo ta 
proslava po svoji agresivnosti 
celo presegla tisto iz lega 1970, po 
širini (obsegu) pa tisto iz leta 
1980.

Sodoben znanstveni manage- 
ment bi moral že pred letom ali 
dvema sklicati posvet vseh tistih 
zgodovinarjev v prostoru Alpe- 
Jadran, ki se ukvarjajo s tem zgo
dovinskim obdobjem (npr. zgo

dovinski inštituti univerze 
Edvarda Kardelja v Ljubljani, 
univerze Maribor, Celovec, Sal
zburg, Dunaj, Gradec, Trst, In
štitut za narodnostna vprašanja v 
Ljubljani ipd.) in skupaj določiti 
raziskovalne naloge, ki bi deloma 
lahko tekle v okviru omenjenih 
inštitutov (diplomske naloge, 
disertacije itd ), deloma pa bi 
prav za ta znanstveni projekt 
vodstvo moralo poiskati finančna 
sredstva bodisi pri ustreznih inšti
tucijah v Avstriji, Sloveniji ali pa 
pri osrednjih organizacijah koro
ških Slovencev, in s tem financi
rati konkretne projekte.

Rezultate teh raziskav pa bi 
predstavili in objavili na poseb
nem v ta namen sklicanem sim
poziju leta 1990 v Celovcu.

a.a.b. Podobni postopki so 
potrebni ob 50. obletnici napada 
nemškega nacizma na Jugosla
vijo leta 1991 oz. ob drugih 
obletnicah.

Gre v bistvu za to, da se pre-

Znanstveno delo 
je treba na novo 
organizirati!

V zadnj/A mesecZA A'e je razvne/a razprava o 
AodočZ orgaaZzZraao^/Z ,S7oven.sAega znan^Zvenega 
/nfZ/ZMZa, seveda pa Zn d/ o oA/ZAZ zaart.sZv^agga de/o- 
vanja. Zveza sZovensAZA organZzaczj' /g v Za namen 
ZmenovaZa jposeAno Aom/stjo, AZje ZzdeZaZa pr/čnjoč/ 
predZog za reorgan/zaeZjo zaaa.sZvgagga ZnszZZnZa, 
Aar nszreza sAZepn oAčnega zAora Z^O. Na svoj/ 
zadnjZ gg// se/g s Zem o^aa/Aora nAvarjaZ zn d/ Zzvrsn/ 
odAor ZSO, AZ /g sAZen/Z, da ga o (pav/ v 3/ovensAem 
vesZnZAn. Grg za aačrz, AZ naj Za' zaaa.s7vgagraa deZa 
omogoČZZ ZaAo rZg/ovao AaAor ZarZZ/Zaaačao zdravo 
pod/ago.

učevanje lastne zgodovine finan
čno in organizacijsko postavi na 
širšo osnovo.

a. a.c. Znanstveni manage- 
ment naj bi zbiral želje in potrebe 
gospodarstva v tem prostoru in 
na podlagi teh opravil konkretne 
raziskave, ki bi jih gospodarstvo 
tudi finansiralo.

b. Naloge Inštituta Alpe-Ja
dran

Formalno gledano je mogoče 
razdeliti naloge inštituta na tri 
dele:
b.a. opravljanje študij in raz
iskav, za katere se na podlagi 
narodnoobrambnih potreb slo
venske narodne skupnosti na 
Koroškem dogovorijo politične 
in kulturne organizacije koroških 
Slovencev in jih tudi financirajo, 
b.b. izdelava študij in raziskav o 
koroških Slovencih ter o regiji 
Alpe-Jadran (za koroške Slo
vence oz. za inštitucije te regije, 
ki naročajo študije in jih tudi 
financirajo).
b.c. uresničevanje znanstvenih 
projektov, za katere so zagotov
ljena finančna sredstva bodisi 
iz avstrijskih ali drugih virov.

c. Pravnoformalna oblika
Da bo inštitut sposoben opti

malno delovati na gospodarski 
osnovi tudi kot prejemnik pod
por in subvencij, mora po eni 
strani postati pravno in dejansko 
samostojen. To se pravi, da se 
mora organizacijsko ločiti od 
ZSO. Ta cilj je v prvi fazi mogoče 
doseči z ustanovitvijo znanstve
nega društva. Po drugi strani pa 
je za inštitut, ki se usmerja po 
možnostih trga, neobhodno po
trebno, da se tako med sodelavci 
kot tudi pri vodstvu uveljavi eko
nomsko mišljenje pri načrtovanju 
dela.

Če se namreč inštitut tako kot 
doslej financira s fiksnim letnim 
proračunom, potem realiziranih 
storitev ni mogoče obračunavati 
z vidika prispevkov npr. s strani 
ZSO. Tak proračunski in obra
čunski način je značilen za uni
verzitetne inštitute, nima pa 
mesta v podjetjih, ki se ekonom
sko tržno usmerjajo.

Načrtovani inštitut naj bo torej 
tako znanstveno kot tudi gospo
darsko podjetje.

Presnova Slovenskega znan
stvenega inštituta v Inštitut za 
raziskovanje problemov v regiji 
Alpe-Jadran naj poteka torej v 
treh smereh:
# pravna in organizacijska osa
mosvojitev inštituta, t. j. ustano
vitev samostojnega društva

# razširitev dejavnosti inštituta 
tako geografsko (celotna regija 
Alpe-Jadran) kakor tudi vsebin
sko (socialne in ekonomske zna
nosti)
# prehod na financiranje inšti
tuta z opravljanjem dela po 
naročilu in uveljavljanje strik
tnega ekonomskega mišljenja pri 
načrtovanju in realizaciji dela

2. Organizacijska oblika inšti
tuta

Komisija je predložila tudi 
konkretne predloge za pravilnik 
novega inštituta, ki ga zaradi 
pomanjkanja prostora ne 
moremo objaviti.

,,Prepriča!a me bodo dejanja" O izobraževanju strokovnjakov
Konec minulega leta je po 

radiu zavzel stališče do Slo
venskega znanstvenega inšti
tuta (SZI) tudi predsednik 
Narodnega sveta koroških 
Slovencev dr. Matevž Grilc. 
Dejal je, da je NSKS priprav
ljen prispevati svoj delež, če 
se bo inštitut resnično osamo
svojil. Ravnatelj SZI dr. 
Avguštin Malle je na to dejal, 
da je večji delež za financira
nje inštituta dosedaj pokri

vala ZSO, v zadnjih dveh 
letih pa je tudi država z dolo
čenimi namenskimi sredstvi 
podprla nekatere projekte, 
vključilo se je tudi slovensko 
gospodarstvo, minimalni pri
spevek daje dežela, Narodni 
svet pa je do danes stal ob 
strani. „Upam, da se bo Gril
čeva napoved uresničila, pre
pričala me bodo šele deja
nja," je zaključil Malle, ki se 
je medtem z njim že sestal.

V slovenskih podjetjih z 
udeležbo kapitala iz Slovenije 
bi tačas ali v bližnji prihodno
sti lahko dobilo zaposlitev 
približno deset absolventov z 
srednjo ali višjo gospodarsko 
kvalifikacijo in znanjem obeh 
deželnih jezikov. To je bilo 
med drugim rečeno na infor
macijskih večerih, ki jih je 
decembra organiziral Sloven
ski znanstveni inštitut skupaj 
s slovenskimi dijaškimi

domovi. Nad 100 obiskoval
cev, dijakov, študentov in 
staršev je prisluhnilo preda
vateljem o potrebah gospo
darstva. Obstaja predvsem 
potreba po kadrih na eko
nomskem, pravnem in tehnič
nem področju. Kdor se 
usmeri v navedene poklice, 
bo v naslednjih letih imel 
veliko možnosti dobiti v 
domačih krajih zanimivo 
delovno mesto.
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SV: V Slovenskem ves
tniku z dne 5. 1.1989 ste obja
vili zelo kritičen pregled 
dogajanja na dvojezičnih 
ljudskih šolah po 1. septem
bru 1988. Zakaj je lahko pri
šlo do teh hudih pomanjklji
vosti in nezakonitosti?

F. Kukoviča: IG: verno, da 
ye sedanje nezadovoljivo in 
mnogokrat nezakonito stanje 
na dvojezičnih ijadskik so/nk 
sad političnega naročila trek 
strank. Obširne in podrobne 
začetne priprave šoiskik obla
sti, sindikata, personalnega 
zastopstva itd. za avedbo 
nove soiske zakonodaje niso 
apostevaie nasik potreb. 
Sodelovanje in soodločanje 
nam ni bilo omogočeno. 
Manjšinski solski oddelek je 
zatajil. Zakon se izvaja v našo 
škodo deloma z dopuščanjem 
nezakonitosti, ki jik krije 
Aoročki deželni šolski svet in 
oddelek za šolstvo pri Aoro- 
ški deželni vladi.

škodimo pa si tudi sami, 
ker ne nastopamo enotno in 
ker o protizakonitih dogaja
njih na šolah ne poročamo 
javnosti in jik ne poskušamo 
odpraviti, hjudje o kršitvah 
na dvojezičnih l/udskih šolah 
niso injormirani v zadovoljivi 
meri.

SV: Ste lahko bolj konkret
ni?

FK: Znano je, da so nas
naprotniki slovenske besede 
is pomočjo poslančevega gla
sovanja za ločevalni zakon) 
uspeli razdvojiti in nas one
sposobiti za resnični odpor.

,,Le z enotnostjo 
bomo tahko uspeti"

Predsednik Pedagoškega združenja strokovnih delavcev 
in za šolska vprašanja odgovorni odbornik v Z.SO Franci 
Aukovica (slika levo) danes v kratkem pogovoru za Sloven
ski vestnik odgovarja na vprašanja o vzrokih nezakonitega 
postopanja v zvezi z novim šolskim zakonom in na vpraša
nje, kako bi Slovenci sami lahko prispevali k izboljšanju 
stanja. Glavna misel.' „V šolskem vprašanju bi morali spet 
nastopati enotno/"

/Vi pa znano, da se v tajni
štvih in odborih obeh sloven
skih osrednjih organizacij s 
področjem dvojezičnega šol
stva kontinuirano ukvarja le 
peščica ljudi in da trenutno pri 
1VSAS ni človeka, ki bi se po 
nalogu odbora bavil s celot
nim problemom dvojezičnega 
šolstva in bi imel tudi celotni 
pregled o stanju.

Nikakor pa ne razumem, 
da poslanec Smolle ne ukre
pa. /ma namreč možnost vpo
gleda v akte pri Aoroškem 
deželnem šolskem svetu in pri 
Aoroški deželni vladi. Aon- 
kretno mislim na nezakonitost 
na ljudski šoli v Šmihelu, ki se 
je zvedela po zaslugi Sloven
skega vestnika.

„Naš tednik" je takrat prejel 
enake injormacije kot Sloven
ski vestnik, /n kaj se je zgodi
lo? O tem ni pisal skoraj nič/ 
(de šlo v koš?) Po dveh zase
danjih v novi komisiji na 
Dunaju ni nobenih vidnih 
pozitivnih rezultatov. Pogo
varjamo se (mnenje proti 
mnenju), ostaja pa kot so za
črtale tri (ali štiri?) politične 
stranke.

SV: Ah niste zadovoljni s 
poročanjem obeh časopisov 
slovenskih osrednjih organi
zacij o šolskem vprašanju?

FK: Glede pisanje SV
nimam pripomb, /mam pa 
občutek, da „nt" o stvareh 
noče pisati, oziroma se pravil
nega obveščanja spretno izo
giba, kar je v našo škodo.

Dejstvo je, da me npr. v 
preteklem letu noben urednik

„nt" ni vprašal za mnenje o 
i/'Mri.skos'o/skih vprašanjih, pa 
čeprav sem kot predsednik 
učiteljskega združenja na 
voljo obema slovenskima 
osrednjima organizacijama.

SV: Kako si kratkoročno 
predstavljate izboljšanje po
govorne baze med sloven
skima osrednjima organizaci
jama in izboljšanje stanja na 
dvojezičnih ljudskih šolah?

FK: Do glasovanja v parla
mentu v juniju /9SŠ je bilo v 
okviru obeh organizacij šol
stvo vedno izven vsakršnega 
spora in sta ga vedno enotno 
obravnavali in v zvezi z njim 
ukrepali. A takemu obravna
vanju naj bi se zopet vrnili/ 
Oba predsednika naj v tej 
smeri takoj ukrepata.

7eme za pogovor sem 
nakazal J. 1. <99 v 5V. O 
postopanju šolskih oblasti na 
Aoroškem bo treba obveščati 
avstrijsko in mednarodno jav
nost in objaviti posamezne 
primere kršenja šolske zako
nodaje v časopisih.

Začeti je treba razne pogo
vore s šolsko oblastjo. Ge pa 
zopet ne bo pozitivnih rezul
tatov in nezakonitosti in 
napake ne bodo odpravljene, 
moramo (in to takoj) vložiti 
pritožbe na različne instance 
tja do ustavnega sodišča. 
Dovolj je čakanja na pošten 
„novi dialog"/

V primeru, da tega ena od 
obeh osrednjih slovenskih 
organizacij noče storiti, naj to 
javno pove/ Oba predsednika 
pozivam, da v naslednjih 
dneh zavzameta stališče/

Položaj v Sredozemlju zaostren 
ZDA sestrelile dve iibjjski !eta!i

TRIPOLI, WASHING- 
TON. - Združene države 
Amerike še nadalje niso pri
pravljene prispevati k mir
nemu razpletu trenj v Sredo
zemlju. Najnovejši napad je 
veljal libijski vladi: dva ame
riška lovca sta v sredo neda
leč od libijske obale sestre
lila dva libijska lovca tipa 
mig-23. Ta nasilna akcija 
ZDA je povzročila ostre 
proteste in prizadetost šir
om sveta. Le predsednica 

' vlade Velike Britanije That
cherjeva je ameriški poseg 
zagovarjala kot „akt samo
obrambe". Sicer pa so si 
vlade širom sveta enotne, da 
to ameriško nasilje pomeni 
le nevarno zaostrovanje 
položaja v Sredozemlju ter 
da ZDA niso imele vzroka 
zanj. Libija je zahtevala, da 
varnostni svet Združenih 
narodov razpravlja o najno
vejšem nasilju ZDA ter da 
ameriško početje ostro ob
sodi. Libijski predsednik' 
Gadafi pa je hkrati že zagro-

- ^ z izziva
njem. Miru v Sredozemlju 
torej se ni pričakovati...

ZRN hoče 
ponovno uvesti 
vizume...

BONN.
Zahodnonemški notranji 
minister Friedrich Zimmer
mann je znova zahteval 
uvedbo vstopnih vizumov za 
Jugoslovane. S tem bi se 
zmanjšalo število jugoslo
vanskih državljanov, ki se 
zadržujejo v ZRN. V poseb
nem sporočilu za tisk je 
Zimmermann opozoril, da 
so bili Jugoslovani v zadnjih 
mesecih najštevilnejši tujci, 
ki so kot „politično prega
njani" zaprosili za status 
političnih beguncev. Zanj je 
lani v ZRN zaprosilo 
103.076 tujcev, od tega 
20.812 Jugoslovanov.

Nov pretMog — Se bo dunajska 
konferenca končala ta mesec?

DUNAJ. - Precej možno
sti je, da se bo dunajsko na
daljevanje konference o var
nosti in sodelovanju v 
Evropi ob sodelovanju 
zunanjih ministrov pod
pisnic sklepnega dokumenta 
iz Helsinkov končalo že ta 
mesec. Predlog dokončne 
različice sklepnega doku
menta konference, ki so ga 
udeleženkam dunajskega 
sestanka te dni predložile

nevtralne in neuvrščene 
države, so druge delegacije 
na srečanju sprejele z vid
nim upoštevanjem in odo
bravanjem. Predlog sklep
nega dokumenta vsebuje 
splošno sprejemljiv program 
tematskih srečanj v okviru 
evropske kooperacije, v 
katerem sta sodelovanje in 
varnost potrjena kot „stalni 
element meddržavnih odno
sov v Evropi".

Slovenski pies 
ostaja miad

Čeprav se Slovenski ples že 
približuje jubilejnemu štiride
setemu, ostaja še vedno mlad 
in privlačen. Osemintrideseti 
minulo soboto v Celovcu je 
spet privabil številne rojake 
in prijatelje z vse Koroške in 
slike kažejo na to, da v 
ospredje stopa nova genera
cija slovenskih plesalk in ple
salcev.

Zbranim rojakom in 
gostom je v uvodu zapel 
šopek pesmi Slovenski oktet, 
ki se je pred nedavnim vrnil iz 
turneje po Španiji. Med čast
nimi gosti omenjamo samo 
Cvetko Selšek, sekretarko za 
zunanje zadeve Slovenije, 
celovškega županan Leo
polda Guggenbergerja in 
sekretarja koroške SPČ, dr. 
Franza GroBmanna. Uvo
doma je predsednik SPZ 
Tomaž Ogris na neformalen 
in prijeten način kljub politič
nim napetostim zaželel sproš- 

7udi s/o venski športnik /efa Franci IMege/e )e zap/esa/. čeno zabavo.
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Die Seite 
furunsere 
cieutschsprachigen 
Leser/innen

Vor den Karntner Landtagswah!en: )st die 
KEL g!aubwurdig oder b!ufft sie nur?

Wie der Sekretar des Zen- 
tralverbandes slowenischer 
Organisationen im Leitarti- 
kel des Slovenski vestnik fest- 
stellt, sind bereits seit einigen 
Wochen Gesprache iiber die 
Formierung einer breiten op- 
positionellen Wahlbewegung 
im Gange. Die Initiative da- 
fiir gab eine Gruppe von Leu- 
ten des Zentralverbandes slo- 
wenischer Organisationen 
bzw. des Komitees zur Ver- 
teidigung der gemeinsamen 
zweisprachigen Schule in 
Karnten. Die Plattform, wel- 
che auch im Slovenski vestnik 
veroffentlicht worden ist, 
beinhaltet klare Antworten 
auf die wichtigsten Fragen. 
Unter anderem distanziert sie 
sich klar von der Trennungs- 
politik nach sprachlichen Kri- 
terien und von Politikern, die 
fiir die Trennung gestimmt 
haben.

Dieser Plattform haben 
sich alle Gruppen, also auch 
die Karntner Einheitliste, an- 
geschlossen. Sturm folgert im 
Leitartikel weiter, daB gera- 
de deshalb mit groBer Ver- 
wunderung die in der letzten 
Nummer des „naš tednik" ab- 
gedruckte Stellungnahme des 
KEL-Vorsitzenden aufge- 
nommen wurde, verteidigt 
dieser doch seine bisherige 
Politik und interpretiert er 
seine Haltung zur Schulfrage 
als Innovation. Sturm betont, 
daB Smolles Haltung zum

Em Konzert 
in memoriam 
Dr. Wiege!e

Eindrucksvoll gestaltete 
sich vergangenen Freitag ein 
Konzert des we!tberuhmten 
Gesangsensembles .Slovens
ki oktet" in memoriam Dr. 
Janko Wiege!e. In den uber- 
ftillten Raumlichkeiten der 
Volksschule Achomitz/Za- 
homc drangten sich die Men- 
schen, um dem internationa- 
len Repertoire zu lauschen 
und eines geschatzten Men- 
schen zu gedenken. In der 
Ansprache fur den verstorbe- 
nen Sportfunktionar und 
Kulturarbeiter Wiegele hieB 
es u. a. „Und doch, vielleicht 
reift die Zeit heran... wo man 
erkennen wird, daB man Kul
tur - als Inbegriff von 
Brauch, Sprache, Architek- 
tur - nicht einfach ersetzen 
kann, weil dies unweigerlich 
zu einem Identitatsverlust 
und zu einem Verlust an In- 
halt fuhrt. Vielleicht kommt 
die Zeit, wo man geistige 
uber materielle Werte stellen 
wird. Dann erst wird man sa- 
gen konnen, daB seine Bemu- 
hungen nicht umsonst waren, 
daB seine Ideen und Vorstel- 
lungen dem entsprechenden, 
was das Wesen des Menschen 
ausmacht."

„neuen Dialog" und zur Fra- 
ge der Beirate nicht akzep- 
tiert werden kann.

Unter solchen Umstanden * 
wird es laut Sturm keine brei- 
te Bewegung „ftir ein anderes 
Karnten" geben. Die KEL 
kann nicht auf der einen Seite 
die Plattform gegen die Tren
nung annehmen, auf der an- 
deren aber liber ihren Ob- 
mann die Trennung bzw. 
Standpunkte, die innerhalb 
der Minderheit sehr umstrit- 
ten sind, verteidigen.

Deshalb wird die Landes- 
versammlung der KEL am 
Mittwoch klar erklaren mus- 
sen, was sie will: ist sie fiir die 
Trennung oder gegen sie - in

diesem Fali wird sie auch 
Konsequenzen hinsichtlich 
ihres Obmannes ziehen mus- 
sen. Wenn die KEL eine brei- 
te Wahlbewegung will, wel- 
che auch von jenen Slowenen 
unterstlitzt wird, die es bisher 
nicht getan haben, wird die 
KEL auf ihrer Landesver- 
sammlung eine glaubwlirdige 
politische und personelle 
Plattform beschlieBen miis- 
sen, welcher die Menschen 
Vertrauen schenken werden 
konnen. Die Initiativgruppe 
gegen die Schultrennung wird 
ihre endgliltige Entscheidung 
liber die Wahlen am Freitag, 
den 13. Janner 1989, in Kla- 
genfurt treffen.

Haider wii! Wahikampf auf dem 
Rucken der Minderheit fuhren

Jorg Haider, den der FP- 
WahlkongreB als Spitzenkan- 
didaten der FP bei den Karnt
ner Landtagswah!en bestatig- 
te, ist offenbar gewi!lt, den 
Wahlkampf auf dem Rlicken 
der slowenischen Volksgrup- 
pe in Karnten zu flihren. 
Nicht anders konnen seine 
Aussagen gedeutet werden, 
hatte Haider doch als Erfolg 
der FP gepriesen, was das 
Parlament im Vorjahr be- 
schlossen hat. Haider sagte 
wort!ich: „Als die FP im Jahr 
1983 den Gesetzesentwurf fiir 
die Neuregelung der Minder- 
heitenschule vorlegte, waren 
die Altparteien dagegen. 
Doch nun haben sie gemein- 
sam mit uns genau das be- 
schlossen, was die FP schon 
1983 verlangt hat!"

Damit steht auBer Zweifel, 
daB Haider auch im Land- 
tagswahlkampf die Schul
trennung nach sprachlichen 
Kriterien als „seinen Erfolg" 
anpreisen will, um damit un
ter den deutschnational ge- 
sinnten Karntnern auf Stim- 
menfang zu gehen. Diese sei
ne „Wah!masche" bestatigte

auch der Applaus seiner An- 
hanger, unter denen auch sol- 
che gesehen wurden, die 
wahrend der Zeit vor Haider 
die FP verlassen hatten, wei! 
ihnen die damalige politische 
Flihrung „zuwenig national" 
war.

Slovenski pies: 
Unverwechse!bar

Die gesangliche und musi- 
kalische Ebene des „38. Slo
venski ples" - des Sloweni- 
schen Balles - bestimmten 
heuer im groBen Saal der Kla- 
genfurter Arbeiterkammer 
das Slovenski oktet, sowie die 
Musikensembles „Henček" 
aus Slowenien und „Zmeda" 
aus St. Veit i. J./Šentvid v 
Podjuni. Auf dieser traditio- 
nellen Ballveranstaltung be- 
gruBten die Vertreter des Slo- 
wenischen Kulturverbandes 
zahlreiche Ehrengaste aus 
Karnten und Slowenien. Der 
„Slovenski ples" war wieder- 
um einmal Anziehungspunkt 
zahlreicher Slowenen und ih
rer Freunde aus dem Gail-, 
Rosen- und Jauntal.

Wahrer Bandenzauber bei der 
„EM" des FuBba!!nachwuchses

Das internationale Hallen- 
fuBballturnier, welches vom 
Slowenischen Athletikklub 
(SAK) unter Mithilfe von 
Walter Pickl in Klagenfurt- 
Viktring und St. Veit durch- 
geflihrt wurde, entwickelte 
sich zu einer groBartigen 
Heerschau der Mini-Mara- 
donnas aus 12 europaischen 
Landern. Erfreulich daran 
vor allem auch das gute Ab- 
schneiden osterreichischer 
Mannschaften (Rapid und 
Simmering holten sich den 
Gruppensieg), aus Sicht des 
Veranstalters aber auch das 
Abschneiden der eigenen Ju- 
niorenmannschaft, die den 
hervorragenden vierten Platz

im internationalen Turnier 
belegte.

Was bei diesem Turnier 
der Nachwuchsmannschaften 
geboten wurde, entzlickte die 
Zuschauer, sah man doch 
selbst bei den Kleinsten 
schon groBartiges technisches 
und taktischcs Konnen. Vor 
allem aber begeisterten der 
Ernst und die Hingabe der 
Spieler sowohl Gegner als 
auch die Zuschauer.

Einhelliger Tenor nach Be- 
endigung des heurigen Tur- 
nieres: Der SAK soli auch im 
kommenden Jahr wieder ein 
solches Turnier mit interna- 
tionaler Beteiligung ausri- 
chten!

Bogdan Pogačn/k preda/a IV/ege/e/ev/ vdov/ šopek rož.

Nepozaben koncert 
Slovenskega okteta

Zahomški koncert Sloven
skega okteta v spomin na dr. 
Janka Wiegeleja bo domači
nom in številnim gostom iz 
širše okolice gotovo ostal 
nepozaben. Nepozaben, toda 
ne samo zaradi vrhunskega 
petja Slovenskega okteta, 
temveč predvsem zaradi 
povezave, ki je med koncer
tom ustvarila odnos do pred 
nedavnim umrlega dr. Janka 
Wiegeleja.

„Vsi smo tu, a njega ni", je 
uvodoma ganjen dejal Bog
dan Pogačnik, častni pred
sednik okteta in povezovalec 
na koncertu. Pripovedoval je, 
kako se je lani še sam Janko 
Wiegele dogovajral za ta kon
cert, ki je bil prvotno name
njen le 35-letnici Športnega 
društva Zahomc. Tako pa je 
zla usoda nanesla, da je slav
nostni koncert v čast društva 
postal tudi spominski koncert 
za nepozabnega športnega in

kulturnega delavca dr. Janka 
Wiege!eja.

Izvrsten glasbeni šopek, ki 
ga je Slovenski oktet poklonil 
navdušenim poslušalcem iz 
Zilje in zgornjega Roža, je 
obsegal romantične sloven
ske, nemške, italijanske, 
ortodoksne ruske, slovenske 
koroške, angleške in pesmi 
drugih narodov. V izbranih 
besedah spomina pa je bilo 
med drugim rečeno tudi 
naslednje:

„Dr. Janko Wiegele se je 
poleg polžrtovalnega dela za 
šport zmeraj prizadeval tudi 
za kulturo, zgodovino in poli
tiko, vehementno se je boril 
za ohranitev naših navad, 
naše pesmi. Nenehno se je 
trudil, da bi slovenskemu 
jeziku, neglede na zgodovin
ski razvoj, dal svojo vrednost 
in veljavo. Konskeventen v 
svojih nazorih, je bil za marsi
koga tudi neprijeten par
tner."

Na novo/efnem koncertu je pe/ tud/ MPZ „Dan/ca".

Poziv k zbliževanju
S tradicionalnim novolet

nim koncertom v kulturnem 
domu v Šentprimožu je SPD 
„Danica" začrtalo smernice 
delovanja v novem letu. Med
tem ko je bila dejavnost pre
teklega leta v znamenju 50- 
letnice priključitve Avstrije k 
nacistični Nemčiji, bodo v 
tem letu posvetili pozornost 
pomenu jezika v domači hiši. 
..Govorimo z otroki slo
vensko!" je predsednik dru
štva Stanko Wakounig pozval 
navzoče starše. Nadalje je 
opozoril na ločevanje šolarjev 
po jezikovnih merilih. Kot je 
dejal, je posledica nove uredi
tve velik razcep med osred
njima organizacijama. Zato 
je pozval javna občila, da pri

pomorejo k zbliževanju med 
organizacijama in prenehajo 
podpihovati razcep.

Z novoletnim koncertom 
se je društvo zahvalilo vsem 
dobrotnikom in sodelavcem 
za trud, ki ga vlagajo v pro
svetno delo. Na nedeljski pri
reditvi je predsednik društva 
imenoval tudi vrsto zaslužnih 
članov, ki so v minulem letu 
slavili visoke življenjske jubi
leje - Emil Hobel in Hanzi 
Kežar 60 let, Janez Wutte- 
Luc 70 let, Andrej Miče 95 
let, Tonči Rutar pa bo 60 let.

V kulturnemu sporedu so 
nastopile domače skupine in 
„Trio iz Roža".
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Dr. Anton Trstenjak 
o psiho!oških vidikih 
prelomnih časov

Kato/AžAa prosveta Aa re/erat za AzoA?raževan/'e sta 2. Aa 3. 
jaaaar/a pr;rc<r/A/a JvoJaevao aovo/etao srečanje v Doo:a pro
svete v TAap:/:. PoteAa/o je v zaamea/a e/vojaega tAra s/oveasAe 
besede, AA je m e J JragAa: v ,,<7ara" sedaa/ega treaa/Aa razerw;7a
ArsčaasAo Ar: s/oveasAo temo 
An prAAodaostA.

Najuglednejši gost srečanja 
je bil znani slovenski mislec, 
psiholog dr. Anton Trste
njak. Pred polnim avditori
jem je predaval o psiholoških 
vidikih prelomnih časov.

Njegova izvajanja so se 
nanašala na odnos cerkve, ki 
je pred novo preizkušnjo, 
pred novimi nalogami v 
odnosu do človeka in družbe 
na sploh. Trstenjak je ugoto
vil, da se nahajamo v prelom
nem času. To velja zlasti za 
cerkev, ki se sooča s člove
kom, ki odklanja vsako inšti- 
tucionalnost in kateremu je 
individualnost vse bolj 
pomembna. To pa cerkev, ki 
je svojo vero razširjala avtori
tativno, postavlja pred hude 
preizkušnje, saj je tak način 
uveljavljanja preživet. Danes 
je treba upoštevati človeka 
kot posameznika, ki tudi sam 
razmišlja, razvija svojo reli
gijo in jo doživlja na svoj las
tni način. Tako je danes težko 
reči, v čigavi posesti je resni
ca, najti jo je možno samo ob 
upoštevanju vsakega posa
meznika, zato se bo cerkev 
(in vsaka politična grupacija) 
morala brigati za vsako dušo, 
kajti človeka, ki ne veruje več

„tercA" preteA/ostA.pre/omaost:

v cerkev, je treba razumeti.
To pa so, kot je poudaril 

Trstenjak, za cerkev pre
lomni časi. Cerkev (in tudi 
drugi) bo morala spoznati, 
da je duhovnost samo ena, 
zato je ni treba etiketirati, 
temveč je treba biti prodoren, 
kar cerkev pa ni! Predavatelj 
je tudi analiziral pojav neupo
števanja zakonskega življe
nja, kateremu se mnogi upi
rajo, a tudi taki hočejo biti 
enakovredni in upoštevani v 
družbi. Nadalje je ugotovil, 
da o klasičnem družinskem 
življenju v današnji družbi le 
težko govorimo, daje družina 
v razkroju in tudi to pomeni 
prelomnico.

Cerkev je danes v krizi, je 
dejal Trstenjak, kajti danes v 
ospredju ni več vera, ampak 
človek, ki neposredno več ne 
veruje v boga. Vendar je tudi 
človek v krizi, ker je človeška 
družba razčlovečena. Poseb
no pa je opozoril na dejstvo, 
da bolj ko se nam dviga splo
šni standart, bolj danes pada 
osebni, duševni standart. To 
pa povzroča zmedo v dušev
nosti človeka, ki je sam s 
seboj čedalje bolj v neskladju. 
Zato nastopa kriza vrednot.

Človek ne loči več, kaj je 
moralno in kaj ne. Misli samo 
še na koristno in ne zna biti 
več srečen, vse bolj prevla
duje boj za eksistenco. To pa 
je huda zmota, Trstenjak je 
poudaril: Moja eksistenca je 
to, kar sem!" Mi pa smo samo 
še pridobitniški. Ker smo pre
koračili mejo normalnega živ
ljenja, gre življenje mimo nas. 
Izgubili smo občutek za pra
vico in pri tem pozabljamo, 
da nam pravica nalaga tudi 
dolžnosti.

Trstenjak je v svojih izvaja
njih nakazal še več primerov, 
ki povzročajo našo krizo, zla
sti odnos do dosežkov tehni
ke, kjer bi si človek moral 
zavedati meje, do kam sme in 
dalje ne. Če bi znal upoštevati 
svoj razum, tudi ne bi prišlo 
do eksplozije atomskih 
bomb. Ob koncu pa je pozval 
k večji enotnosti v družbi, ki 
je na hudi preizkušnji in s tem 
na veliki prelomnici.

Tonči Rutar 60 tet
Tonči Rutar je te dni obha

jal svoj 60. rojstni dan. Ob 
tem mu tudi mi izražamo naše 
prisrčne želje in mu kličemo 
še na mnoga leta!

Tonči izhaja iz znane 
Rutarjeve družine, ki ima 
svoje korenine v Malčapah 
pri Žitari vasi. Vemo, da so 
vsi Rutarji sposobni trgovci, 
saj njihova trgovska družba ni 
le pojem za vso Podjuno, 
temveč sodi v sam vrh trgov
skih podjetij na Koroškem. K 
takemu razvoju podjetja je po 
svoje prispeval tudi Tonči.

Jubilant pa je kljub svoji 
poklicni zavzetosti (s trgo
vino v Klopinju in delom v 
družbi) tudi kulturno deja
ven; predvsem ga poznamo 
kot vnetega pevca-tenorista. 
Kot takega ga že desetletja 
srečujemo v raznih pevskih 
zborih v Šentvidu v Podjuni in 
združenih moških pevskih 
zborih SPZ; svoj pevski 
domicil pa ima pri moškem 
pevskem zboru SPD „Vinko 
Poljanec" v Škocijanu. Tam 
ni aktiven le kot nepogrešljiv 
pevec, ampak tudi kot člo
vek, kateremu pesem ne 
pomeni le kulturni užitek, 
marveč je zanj tudi odraz pri
padnosti k slovenskemu

Tonči Rotar
rodu. Tako se je Tonči zavze
mal za obstoj pevskega zbora 
v Škocijanu, ko mu je grozila 
nevarnost razpada. To mu je 
vedno uspelo s tiho, a prepri
čljivo aktivnostjo. Tonči pa 
nemalokrat posega v razvoj 
pevske kulture tudi kot 
mecen in posrednik naše 
pesmi letoviščarjem, ki priha
jajo v Klopinj in še kam.

Zato mu ob življenjskem 
jubileju upravičeno izražamo 
našo hvaležnost in jo povezu
jemo z željo, da bi še dolgo 
ostal med nami tak, kakr
šnega spoštujemo in cenimo.

A.K.

Konec tedna bodo predvajali film „Tevžej" na Radišah, v 
Dobrli vasi in Šentjakobu. Podrobneje prihodnjič.

Zahvata
V letu 1988 so delo Glas

bene šole na Koroškem 
finančno podprli: Willi Ram- 
ser, Bistrica v Rožu, 20.000 
šil.; Lovski pevski zbor, Žele
zna Kapla, 500 šil. Društvo 
upokojencev Pliberk, name
sto venca na grob Janka Peč
nika, 500 šil.; družina 
Drnovšek, Ljubljana, name
sto venca na grob Marije 
Oitzl, 500 šil.

Za podobne podpore se 
glasbena šola priporoča tudi v 
letu 1989.

Vsem darovalcem se is
kreno zahvaljujemo!

Odbor društva 
„GIasbena šota"

Prodajna
razstava

V kulturni taberni „Pri 
Joklnu" v Celovcu so pravkar 
odprli prodajno razstavo slik, 
ki so jih likovni umetniki iz 
Slovenije in Avstrije podarili 
za podporo Glasbeni šoli na 
Koroškem.

Gre za slike v raznih tehni
kah, ki so ostale od imeno
vane zbirke (nedavno raz
stavljene v prostorih firme 
Carimpex). Z razstavo „Pri 
Joklnu" so dela na ogled tudi 
v večernih urah. Priporoča
mo, da si jo ogledate in slike 
tudi kupite.

Važni prediogi piiberške EL
PLIBERK. - Soglasen 

sklep občinskega sveta o 
proračunu za leto 1989 (sku
paj znaša skoraj 53 milijo
nov) še ne pomeni, da 
občina upravlja povsem pra
vilno. Andrej Wakounig 
(EL) je ugotovil, da gospo
darski razvoj nazaduje, 
hkrati pa je tudi kritiziral, da 
župan poleg oglasov za jor- 
mak plačuje tudi trem koro
škim dnevnikom za objek
tivne članke" o njem. To naj 
bi uredništva storila sama, 
kakor je to njihova dolžnost. 
Na predlog EL je občinski 
svet sprejel tudi resolucijo 
zvezi za odstranjevanje sme
ti, v kateri zahtevajo, da ta 
ne sme zvišati stroškov brez 
privoljenja občin, ter da

mora občinam omogočiti 
vpogled v proračun. 800.000 
šilingov bodo v Pliberku 
namenili za investicije v 
okviru kmetijskega refera
ta, kar je občinski referent, 
mestni svetnik Fric Kumer 
(EL) sprejel z velikim zado
voljstvom.

Anton Wutte 75!
ŽIHPOLJE. - Upokojeni 

profesor Zvezne gimnazije 
za Slovence dr. Anton 
Wutte je te dni praznoval 
svoj 75. rojstni dan. Priljub
ljenemu profesorju zgodo
vine in zemljepisa želi tudi 
uredništvo Slovenskega ves
tnika še obilo zdravja in 
ustvarjalnosti!

Oo a/egovi 70-/etaAcA;'e K/aA? s/oveasAAA: o/tčAasAAA: ot/hor- 
aAAov/aaeza IVatte/a-Laca pree/a/poseAtao AAstAao v pr/zaa- 
o/e za njegovo <7e/ovaa/'e za samosto)ao po/AfAčao nastopanje 
AorosAAA: .Slovencev. Kot je o A) tej prA/ožaost: <7eja/ pre<7se<7- 
nAAr K500, mestaAsvetaAA FrAc Kamer, At'jesAapajs/raAcA/- 
sAAm vodjem GL ^AocA/aa dAp/. Anž. Lranri/em Koac:7/em 
preda/ prAznanje, je A)A/ JVatte o/taovAte// s/oveasAe /raAct/e 
po Aetu 7945 ter je uspesao zastopa/ S/o vence na samostojn/ 
/AstA v oAtčAasAem odA?ora v SLocA/ana. Prav taAo je tad: 
zas/ažen, da je v /(AocA/aaa vedno nastopa/a šAroAa An enotna 
s/oveasAa /Asta.

Neenako obravnavanje društev!
ŠENTJAKOB. - Odbor

nik SGS Jaki Sitter je opozo
ril na očitno neenakopravno 
obravnavo domačih dru
štev: SPD „Rož", katerega 
zbor je uspešno izvedel kon
cert „Ponižani in razžaljeni" 
in bil zanj deležen medna
rodnega priznanja, prejme 
manjšo podporo (2000 šil.) 
kot društvo „Čsterreichi- 
sche Kinderfreunde" (3000 
šil.), ki v delovnem poročilu 
za 1. 1988 navaja, da sploh ni 
delovalo. Pravtako je ne
sprejemljivo, da občina 
dodeljuje telovadnemu dru
štvu ()TB 6000 šilingov in še 
2000 šilingov za nakup 
majic, medtem ko npr. DSG 
Podgorje, iz katerega izhaja 
lepo število koroških in 
avstrijskih prvakov, ne upo
števa v zadostni meri.

Odbornik SGS Štefan 
Riegelnik pa je poudaril, da 
SGS ne bo glasovala za spre
membo pravilnika združe
nja za odpadke ter za imeno
vanje predstavnikov občine 
vanj. Občina namreč do zdaj

ni predstavila ustrezne 
dokumentacije in izraču
nov, iz katerih bi bilo razvid
no, kako bo projekt dejan
sko izgledal in kolikšni bodo 
stroški občanov.

Več nočitev
ŽITARA VAS. - Razve

seljiva novica iz Žitare vasi: 
letos so na področju občine 
zabeležili vsega 59.051 noči
tev, kar pomeni povečanje 
za 9,42 odstotka. V popreč
ju so bile vse postelje za leto
viščarje zasedene 45 dni. 
Zadovoljni pa so tudi z 
dohodki od jezera, saj so 
znašali 215.000 šilingov 
(1987: 164.000).

Nova kmjava
DJEKŠE. - Redni prora

čun občine izkazuje pri
manjkljaj skoraj tri milijone. 
Edini konkretni sklep se tiče 
ljudske šole, kjer bodo 
obnovili kurjavo.
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Komentarji o tihim ,,Tevžej"
7(aAor pregiasen, Arut AriA /z zotirune AorošAe s/oven- 

sAe Jttše/g oJjeAni//i/m „Pevzej", A//g /ra minu/iA Koro- 
šAiA Att/turniA JneA Jozive/ svojo premiero. Zanimivi so 
tnJi oJmevi v javniA oAčiAA, čeprav pro/estona/ni ji/m- 
sAi AritiAi sAorajJa še niso prišA Jo AeseJe. /z prviA 
oJmevov smo vam za Janes sestavi/; neAaj oJ/omAov.

„Z očmi čudaka v današnji
svet - ...Prvi koroški igrani 
film Tevžej je posnet v črno- 
beli tehniki, traja 20 minut, je 
brez govorne nadgradnje, 
opremljen samo z glasbo. 
Lahko bi rekli, da gre v njem 
za krut simbolizem, krvavo 
metaforiko sedanjosti in živ
ljenjske usode bivanja sloven
ske manjšine na Koroškem, 
ki po svoji ali drugih krivdi 
nezadržno tone in propada. 
Prisega na mite, kot sta vera 
in krščanstvo, v realnosti pa 
se obnaša čisto drugače in 
zavezuje Kristusu na križu 
oči, da ne bi videl grdobij, sle
pomišenja in izumetničeno
sti. ... Na koncu ostanemo 
nemi in pretreseni in sprašu
jemo se, kdo je večji čudak: 
ali tisti, ki so „normalni", ali 
pa tisti, ki intimno doživljajo 
grozo bivanja in bi radi s svo
jim telesom nadomestili dre
vo, ki so ga neusmiljeno pose
kali."
Mar;) ČuA tPrAnor.sA; Jnev- 
niA, JO. 72. 7933).

„Tevžej prvi slovenski film na 
Koroškem - ... Zgodba filma 
je pravzaprav zelo tradicio
nalna, prav v smislu večerni- 
ških povesti: junaka namreč 
spremlja linearno od rojstva 
do smrti - in to je seveda ena 
od težav filma, ki traja le 
dvajset minut. ... Film pre
veva značilni koroški duh sve
tobolja, ki bi ga Slovenci 
morali izživeti že s Stritarjem. 
To je duh tudi Lipuševe pro
ze, ki se je kljub velikemu pri
povednemu talentu zagozdila 
v slepi ulici mučnega obraču
navanja z lastno duševno 
rano. Za umetnost pa je rana 
na duši lahko le začetni motiv 
in spodbuda, ne sme pa biti 
njena trajna obsedenost.

Filmski slovar režiserja in 
scenarista Marjana Stickra je 
sestavljen iz drastičnih meta
for, ki pa največkrat ne izvi
rajo toliko iz logike dogaja
nja, temveč iz vnaprejšnje 
duševne naproženosti avtor
ja. Problematičnost film
skega izražanja v tem delu je 
predvsem ta, da gresta doga
janje, ki je nekako v ozadju, 
in izraz, ki je ves čas silovit in 
nesorazmeren z zgodbo , vsak

svojo pot in se med seboj pre
malo utemeljujeta.

A če so nekatere prispo
dobe le nesorazmerno dras
tične, kakor npr. vleka samo
morilke k pokopu, pa so 
nekatere že čez mejo okusa, 
... Nadvse imenitna pa je 
metafora, ki jo vidimo pred 
koncem filma: ko Tevžej sam 
postane drevo. Morda bi se 
kazalo oprijeti prav te prispo
dobe in na njej zgraditi ves 
film.

Kljub tem pripombam je 
treba povedati, da je film kot 
prvenec izvrsten dosežek 
mladega avtorja, ki ni preho

„Tevžej" na Jesenicah 
in v Trstu

Termini za predvajanje 
ti) m a na Koroškem še niso 
dokončno doiočeni. Znano pa 
je. da bodo film predvajati v 
petek, 20. I. na Jesenicah, v 
nedetjo 19. 2. pa v okviru Pre
šernove prosta ve v Trstu.

dil niti učne poti amaterskega 
filma niti poti filmske akade
mije. Kar je poglavitno in kar 
zbuja upanje, je režiserjeva 
sposobnost filmskega gleda
nja sveta. Odlična je bila 
Dolinškova kamera, odlična 
je bila montaža, ki jo je teh
nično sicer opravila ljubljan
ska televizija, vsebinsko pa je 
najbrž delo režiserja in scena
rista Stickra. Glavni igralec 
Mihi Mischkulnig pa nas bo s 
svojo imenitno igro lahko 
prepričal tudi v kakem 
naslednjem filmu."
VinAo Oš/aA (NeJe/ja, 3. 7. 
7939)
„Krepka metaforična izpo
ved - ... Vsakdo, ki je priča
koval amaterski film, je bil ob 
predstavitvi tega filma razo
čaran. Gledalci so doživeli 
izredno močan in bogat film, 
ki nikakor ni osnovan na 
koroški problematiki. Film 
nikdar ni dolgčasen. Na eni 
strani so posredovale slike 
podobo o nastajajočem življe
nju, na drugi strani pa je bilo 
prisotno uživanje ob uničeva
nju vsakršnega življenja." 
Vincenc GohAarA //Vaš teJ- 
niA, 3. 7. 7939)

„Z vaškim zvonenjem, v
katero se mešajo zvoki glas
be, se začenja prvi igrani slo
venski film na Koroškem. ... 
Kot „Tantadruj" je tudi „Tev- 
žej" vaški posebnež, sicer pa 
nimata veliko skupnega. Sce
nariju so sledile diskusije s 
sodelujočimi. Temeljna vpra
šanja so bila: Kaj naj bi pov
zročil film? Provokacijo? 
Frustracijo? Potrditev vseh 
tistih, ki mislijo v klišejih ali 
nasprotno? ... In vendar 
nagovorjene teme niso ome
jene na vaške posebneže, 
temveč veljajo za vsakogar, ki 
se hoče otresti nezapisanih 
vaških zakonitosti."
Mi A a PasterA (ORF, s/oven- 
sAa oddaja, JA. 72. 7933)

„Rasanter Sonderling - Der
Streifen besticht durch beein- 
druckende, bis an Blasphe- 
mie heranreichende Bilder 
und rasanten Schnitt. Titel- 
held Mihi Mischkulnig, ein 
junger Bauer aus Ludmanns- 
dorf, hetzt als Dorfsonderling 
durch den Dorfalltag, den die 
Kamera unmittelbar ein- 
fangt: Selbstmord, Schlach- 
ten, Umgang, neugierige 
Touristen, Baumefallen, 
WurzelreiBen. Bis zum bitte- 
ren Ende."
Dr. Anton Lei/er /Tč/eine Zei- 
tung, 29. 72. 7933)

„Bilder stillen Lebens - In
grober Anlehnung an Ciril 
Kosmačs Novelle „Tanta- 
druj", deren Held ebenfalls 
ein AuBenseiter der Gesell- 
schaft ist, schildert dieser 
Amateurfilm ohne Sprach- 
barrieren das Schicksal des in 
einem kleinen Dorf lebenden 
„Narren" Tevžej, gespielt 
von Mihi Mischkulnig. ... Mit 
der weit verbreiteten Vorstel- 
lung von einem idyllischen 
Landleben wird kraB gebro- 
chen, Tabus, vor allem reli- 
giose, werden verletzt. Durch 
bewuBtes Schockieren Be- 
troffenheit erzeugen ist wohl 
die offensichtliche Intention 
dieses „Antiheimatfilmes" zu 
der Jozej Sticker eine span- 
nungsgeladene Musik kom- 
ponierte."
Benina MAJ/acAer jKarntner 
7agaszeAang, JO. 72. 7933)

„Slowenische Filmkunst in 
Karnten - Scheinbar unzu- 
sammenhangende Eindriicke 
vereint Regisseur Sticker zu 
einem beklemmenden, aus- 
weglosen Sittenbild". 
Vo/AszedMng, (JO. 72. 7933)

Koroška gluha za simuhano večjezičnost
Žalostno spričevalo za glavno mesto Celovec: 

čeprav je Koroška v zadnjih letih predsedovala 
Delovni skupnosti Alpe-Jadran in čeprav skuša 
ustvarjati vtis odprtosti do sosednjih dežel, razpolaga 
v Celovcu poleg univerze le Delavska zbornica z 
napravo za simultano prevajanje. To napravo pa so 
doslej uporabili le ob otvoritvi novega poslopja leta 
1982. Zatorej za Koroško nikakor ne velja, kar je npr. 
za Vojvodino logična vsakdanjost: seje odborov ali 
drugih organov potekajo dvo- ali večjezično, vsak 
govori v svoji materinščini, ostali pa ga poslušajo v 
simultanem prevodu.

Organizatorji Koroških kulturnih dni so si zastavili 
cilj, da njihove prireditve postanejo razumljive vsem 
Korošcem neglede na jezik, in se zato odločili za 
simultano prevajanje. Toda stroški za napravo, ki so 
si jo morali doslej izposojati v Portorožu skupaj s teh
ničnimi spremljevalci, so tako narasli, da so bili prisi
ljeni poiskati drugo rešitev. In v trenutku, ko so se 
morali odločati za prireditev brez prevajanja v 
Mohorjevi ali s simultanim prevajanjem na celovški 
univerzi (tudi naprava v Delavski zbornici je predra
ga, povrhu pa bi jo lahko uporabljali le v veliki dvora
ni), je bila prav zaradi možnosti prevajanja sprejeta 
odločitev za novo lokacijo. Prireditelji upajo, da bodo 
kulturne dneve lahko tudi v naslednjih letih izvajali na 
univerzi in da se bodo s kontinuiteto prireditev na 
novo lokacijo navadili tudi zainteresirani obiskovalci 
in še v večjem številu sledili aktualnemu programu 
Koroških kulturnih dni.

dne/F so reA#. ..
,,A v.s'fr;).s'Aa /iga za č/ove- 

Aove pravice Ao sc naJa/je 
vztrajno oJA/anja/a nov; 
šo/sAi zaAon, Aer )e Arivi- 
čen za Aon. PuJi če A; ga 
poz<7rav//a/o <7e.se; s/oven- 
sAi/; poiitiAov".

Feliks J. Bister

***

VzroAe za Aršenje č/ove- 
AoviA pravic ne .smemo 
i.sAati pri eni sami ideo/o- 
gi/i. Prepričan sem, Ja ima 
uresničevanje č/oveAoviA 
pravic ;ransi<7eo/osAi na- 
Aoj.

Rudi Rizman

***

Če imamo Aaj na jeziAn, 
povejmo io Arez voz/ov v 
njem, Arez jeziAovniA in 
vseAinsAiA pregraj, taAo Ja 
nas AoJo vsi razume/i. V 
tem, kaj in kako m 
povemo, se oJraža naš 
oJnos Jo sogovorca. Pega 
gotovo ne cenimo, AaJar 
ga nagovarjamo s čaJno 
sp a A e J ra nščin o, oAenem 
pa taJi ne cenimo sloven
ščine, AaJar jo zanemarja
mo, A o van/o mešamo 
nepotreAne uem.šAe AeseJe, 
Ao se pogovarjamo o jern-

seAerju in AuA/scAronAa, 
Ao zaAtevamo Ariajpapier, 
poslušamo JisAuzi/o, JoAi- 
vamo AešajJe in Ao se 
Janes 2e več ne moremo 
izogniti ED V.

Miha Vrbinc 

***

„PuJi če je Au/tura /uA- 
sus, je na vsaA način con Ji- 
tio sine <yua non. Po vei/a še 
preJvsem za manjšine/"

Janez Stergar

***

„ Važnejše oJ iziJa Aoro- 
šAiA Ježe/nozAorsAiA voli
tev marca 7939 Ao, Aaj se 
Ao Jogaja/a pri /juJsAem 
štetju i. 7997. Zato morajo 
AorošAi 3/ovenci mis/iti 
preJvsem na to."

Bogu Grafenauer

***

,.Širina znanstvenega in
teresa in potreAa po s/oven- 
sAem aAaJemsAem Jisputu 
o živ/jenjsAiA vprašanjiA 
3/ovencev na KorošAem 
Janes nista nič manj po- 
treAni AaAor prej Jvajseti- 
mi/eti."

Nace Sumi
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Vsak spodoben človek 
bi se mora! sramovati

IGOR SCHELLANDER

Razmišljanje Erwina Rin- 
gla o koroški duši ni suho
parno in akademsko raz
pravljanje o duševnih stiskah 
in konfliktih koroškega člo
veka. Iz zornega kota znan
stvenika in humanista avtor 
opazuje, analizira, interpre
tira in komentira koroško 
stvarnost. In sicer prizadeto, 
angažirano. Pri tem ne pri
kriva svoje simpatije do naše 
dežele. Nasprotno. Mnoge 
pasaže njegovega esejistič
nega brskanja po koroških 
pristnostih in vrlinah bi lahko 
brez dvoma vsak turistični 
referent prevzel za brezplač
no reklamo za Koroško...

(Proti-)spomenik?

Da, verjetno je to edina 
„hiba" knjige, ki jo je založila 
in v novembru 1988 izdala 
Mohorjeva založba v 
Celovcu. Prikupna, lepo 
opremljena in skorajda 
vseobsežna (poleg Ringlo- 
vega eseja vsebuje reprezen
tativen izbor del koroških 
avtorjev in likovnikov) 'Ko
roška duša' ustvarja pisano in 
večdimenzionalno podobo 
Koroške. Gre tako rekoč za v 
platno zavit spomenik, ki si 
ga lepšega ne bi mogli 
zamisliti niti funkcionarji 
uradne Koroške. In verjetno 
bi ta edicija res veljala za 
takšno, če ji prispevek dunaj
skega profesorja psihologije 
ne bi vtisnil tudi pečat kritič
nega pretresa vse te koroške 
pisanosti in večdimenzional- 
nosti. Ringel je že v svoji ana
lizi „avstrijske duše" dejal, da 
je le-ta podobna dvosobnemu 
stanovanju. Ena soba je za

sprejemanje gostov; ta je pri
jazna, lepa, reprezentativna; 
tista druga pa je najraje kar 
zaprta, pred javnostjo skrita, 
ker je grda, neurejena, 
temna; v to sobo tujec nima 
vstopa. Kar v tem smislu velja 
za (dušo) Avstrijca, velja še 
mnogo bolj za (dušo) 
Korošca, ugotavlja Ringel. 
Brez prikrivanja avtor v svo
jem eseju, ki posreduje šest 
osnovnih tez, osvetljuje še 
tako temne in grde kote v 
koroški duši in seveda tudi 
najtemnejše odtenke sicer 
tako pisane koroške stvarno
sti.

V svoji prvi tezi Erwin Rin
gel izpostavlja (v primerjavi 
do ostalih Avstrijcev) večjo 
emocionalnost in odprtost 
Korošcev, ki je po njegovi 
oceni posledica bolj svo
bodne vzgoje otrok.

Na Koroškem nacizma 
sp!oh ne prikrivajo...

V drugi tezi se ukvarja s
preteklostjo: Avstrijci na
sploh nacionalsocialistič
nega obdobja niso preboleli 
in ga zato izrivajo iz svoje 
zavesti. Ringel ugotavlja, da 
je s tem na Koroškem še 
mnogo huje: „Na Koroškem 
pa nacionalsocializma de
loma sploh niso izrivali, 
temveč se vse do današnjih 
dni čvrsto, svobodno in brez 
sramu priznavajo k njemu 
pod motom: „Tudi če se vsi 
izneverijo, mi ostanemo še 
vedno zvesti'". Politične 
stranke na Koroškem, tako 
meni Ringel, ravno zaradi 
tega ob vsakih volitvah 
skrbno upoštevajo tako ime
novani nacionalni tabor.

V tretji tezi Ringel prikaže 
svoji koroški publiki s svo

jimi posledicami še posebej 
škodljivi strah pred psihote
rapijo in samospoznavanjem.

V četrti tezi se avtor 
ukvarja z narodnostnim kon
fliktom in njegovimi mehani
zmi. Psihoanalitik je mnenja, 
da sta (duševna) osnova kon
flikta manjvrednostni kom
pleks in negotovost sicer tako 
močnega večinskega naroda. 
Le-ta se v svoji neenotnosti in 
raznolikosti svojih lastnih 
konfliktov poenoti v izživlja
nju agresivnosti proti manjši
ni. Ob vsem tem imajo 
pomembno vlogo projekcije, 
kriza identitete in samozata- 
jevanje - slednje predvsem 
pri pripadnikih slovenske 
narodne skupnosti. Svarilo 
avtorja: „Opuščanje in izda
janje lastne kulture pomeni 
slovenski samomor..." S tem 
v zvezi Ringe! ožigosa nem- 
ško-koroško nestrpnost in 
uradno protimanjšinsko poli
tiko. Poudarja, da se ta poli
tika v zadnjem času imenuje 
„pedagoški model", in da je 
edina pot v skupno in enako
pravno sožitje obvezna dvoje
zičnost za oba naroda v južno- 
koroških šolah.

Peta teza je poziv k harmo
ničnemu življenju tako z 
naravo kakor tudi s soljudmi. 
Ringel opozarja na nevro
tično človeško nagnjenost k 
samouničevanju, izkorišča
nju narave, človeka in strem
ljenju po profitu. To pod
krepi z dejstvom, da na Koro
škem ugotavljamo najvišji 
delež alkoholikov in samo
morilcev v Avstriji (ki pa 
je že sama med vodilnimi na 
svetu!), ter dejstvom, ki ga je 
pred kratkim nakazala pol
uradna 'Eko-bilanca Avstri
je': Koroška je zvezna dežela

z najbolj onesnaženim ozrač
jem, v statistiki smrtnih pri
merov vodijo obolenja dihal
nih organov...

Brez spremembe 
zavest) ni bodočnosti

V šesti tezi Erwin Ringel 
išče poti v boljšo, odrešilno 
bodočnost. Ne samo za Koro
ško. Kajpada tega izhoda ne 
more in verjetno tudi noče 
'najti', namesto tega poziva k 
dialektičnemu gledanju in 
razumevanju stvarnosti. 
Sprememba zavesti bi lahko 
odpirala nove poti. Dovolj 
zgovorna je okoliščina, da 
Ringel kot posebej važen 
dejavnik za spremembo zave
sti - zaradi obupa nad nezmo
žnostjo politike, gospodar
stva, cerkve in drugih institu
cij - izpostavlja umetnost, in 
to prav družbenokritično.

V tem smislu se v njegovi 
esejistični razpravi kar naprej 
prepletajo temu ustrezni 
citati in primeri, ki nakazu
jejo potrebo po razumevanju 
stvarnosti in družbe ob 
poznavanju duhovnih dosež
kov naravoslovnih znanosti, 
zgodovine, družbene kritike 
in umetnosti. Brez dvoma 
čtivo Erwina Ringla v 'Koro
ški duši' (tekst je aktualizi
rana verzija njegovega preda
vanja 15. septembra 1985 v 
Hodišah, kjer ga je poslušalo 
okrog 1200 ljudi) ni in tudi ne 
more biti vseobsežna resnica 
ali celo obvezna veroizpoved 
- tudi ne v smislu kritičnega 
odnosa do Koroške in njene 
stvarnosti. Marsikatera 
faseta te stvarnosti ostane 
neobdelana, neomenjena in 
tudi marsikatera interpretaci
ja, ki jo ponuja Ringel, ostaja

Avtor dr. Ertv/n R/nge/
sporna. Vendar si psihoanali
tikom nikakor ni prizadeval 
podati nesporno in znan
stveno razpravo. Sam je svoj 
prispevek skromno poimeno
val 'esej' (čeprav je gotovo 
več kot to), ki naj prispeva k 
samospoznavanju, spoštova
nju šibkejšega, razumevanju, 
tolerantnosti in prijatelj
skemu sožitju. Tudi če en sam 
Ringel vseh teh žlahtnih 
namenov ne more uveljaviti, 
pa je vendarle v stanju, da 
izziva tovrstno razmišljanje in 
razpravljanje.

„Moja najlepša knjiga"
Ob predstavitvi je Erwin 

Ringel poudaril, da 'Koroška 
duša' prav gotovo ni njegova 
najboljša, kljub temu pa je 
najlepša knjiga. K temu so 
bistveno prispevali tudi 
drugi: Franz Witzeling (vodja 
Human-inštituta v Celovcu) 
kot izdajatelj, Josef Strutz 
(direktor Robert-Musil- 
arhiva in Ingeborg-Bach- 
mann-muzeja v Celovcu) kot 
strokovni lektor za izbor v 
knjigi predstavljenih literatov 
(Musil, Bachmann, Lavant, 
Guttenbrunner, Lipuš, 
Januš, Jonke, Handke, Tur- 
rini, Bunker, Wink!er) ter 
Arnulf Rohsmann (direktor 
Koroške deželne galerije v 
Celovcu), ki je za 'Koroško 
dušo' izbral obsežen izbor 33 
likovnih obrazov.
Erwin Ringe), Die Karntner See)e, 
Mohorjeva zatožba, Celovec 1988; 
214 strani, cena 480 šiiingov.

MENJAVA DENARJA (VALUTE) dne 5.1.1988

dobite (šil.) plačate (šil.)

za 1 ameriški doiar $ 12,30 12,90
za 1 angleški funt S 22,10 23,30
za 100 franc, frankov f 201,00 211,00
za 100 itai. !ir Lit 0,93 0,98
za 100 dinarjev DtN 0,20 0,28
za 100 švic. frankov sfr 817,50 837,50
za 100 hoiand. guldnov Hfl 615,00 631,00
za 100 nemških mark DM 694,00 711,00

I(***>] Posredujeta: Posojitnica-Bank
I —Zveza-Bank, Cetovec

j)

10 16 17 27 30 36 (39) 22X 111 12X 1X1
Joker: 017454 b.j. Stava: 0:1,1:3, 1:1,3:0 b.j.

SLOVENSKE

VESTNIK
Izdajateij in zatoinik: Zveza slovenskih 
organizacij na Koroškem. 9020 Celovec, 
Tarviser StraBe 16. Uredništvo in uprava: 
9020 Celovec. Tarviser StraBe 16. tel. 
(0 463) 51 43 00-30/31/32/33/34. teleks 

42 20 86 ZSO. Giavnl urednik: Ivan P. Lukan; urednika: Andrej Kokot, 
Andrej Mohar. Tisk: Založniška in tiskarska družba z o. j. Drava, Celovec.

Und raus bist du...!
Etične man/fine v po/ifiAr. Naslov nove pnhiiAaci/e o nion/- 

šin.sAi proA/eznahAi (izi/o je v Za/ožin za jražheno ArihAo na 
Dunaja) ne tfopufča dvoma; Gre za Aritičen pretres po/ozaja 
narodni/) in draž/teni/) manjšin v A vstri/i. A/Arati tadi za oceno 
po/itiAe, Ai povzroča manjšinam neugodno stanje. Za znan- 
stvenoanaiitičen pretres tega stanja, /n nenazadnje tadi za Aon- 
Aretne mednarodne primerjave.

Trideset avtorjev iz Avstri
je, Jugoslavije, Madžarske, 
Italije in Turčije se v publika
ciji na razne načine ukvarja s 
problemi manjšin bodisi kot 
znanstveniki, bodisi kot nji
hovi neposredni pripadniki 
ali funkcionarji. Zanimiv je 
predvsem pristop. Ne samo, 
da ne gre za neko razlaganje 
ali celo zagovarjanje uradnih 
stališč, takemu omejenemu 
pristopu so se v preteklih letih 
odrekli (kot je bilo pred 
nedavnim opaziti tudi pri 
Avstrijski rektorski konfe
renci) domala vsi strokovnja
ki, pa čeprav so se s tem vča
sih usodno konfrontirali z 
avstrijsko politiko (ki v zad

njem času, kadar nima več 
argumentov, pokliče na 
pomoč finančno-kontrolne 
organe...). Publikacija pod 
geslom 'manjšina' ne zajema 
samo tradicionalne avtoh
tone narodne manjšine, 
kakor jih definira naša usta
va, temveče tudi etične, 
veroizpovedne in družbene, 
ki jih zakonodaja kot take 
sploh ne upošteva. Zato se 
kajpada z vidika manjšin
skega prava ali politike tudi 
ne ukvarja z Romi in Sinti, 
zdomskimi delavci, politič
nimi emigranti, ali judov
skimi skupnostmi.

Nastanek take publikacije 
kajpada ni tako samoume

ven, povezan je tako s prebu
janjem manjšin samih kakor 
tudi s trenutnim povečanim 
mednarodnim zanimanjem za 
preučevanje problematike 
etničnih in družbenih manj
šinskih skupnosti. Z zado
voljstvom je mogoče ugotovi
ti, da je del slovenskega poli
tičnega vodstva ta razvoj že 
predčasno spoznal in se vanj 
tudi vključil. Avtorji publika
cije Und raus bist du (med 
njimi Anton Pelinka, Hans 
Haas, Karl Stuhlpfarrer, Ale- 
xander Langer, Albert F. 
Reiterer, Peter Gstettner, 
Andreas Moritsch, Susanne 
Dermutz, Marija Jurič, Mar
jan Sturm) so poleti leta 1987 
sodelovali na manjšinskem 
simpoziju Avstrijske družbe 
za politične vede v Renner- 
inštitutu na Dunaju. Priču
joča knjiga vsebuje njihove 
aktualizirane prispevke.

I. Sch.
„UND RAUS B)ST DU!" Kihnische Min-

Vertag fur GeseHschaftskritik, Dunaj !988;



Uspešna prireditev SAK: Na „evropskem prvenstvu" miadih nogometašev videii kvaiiteten šport

Na svidenje!
SLOVENSKE

VESTNIK
ŠPORT

Prv/ aogomp/a/ /t/ra/r JAK, pr/ 
/ca/erew y'e sor/e/ova/o /JO <?A/'p, y'e 
at/mo. G/er/a/c/ so .s/ ^ <///?/.' b/7 y'e 
Mspasen, za/o s/ ga ze///'o /a<7/ /e/a 
/990/

Po končanem turnirju mia
dih nogometašev iz raznih 
evropskih držav je jasno, da 
je Siovenski atietski kiub (ob 
pomoči Waiterja Pickia) 
uspel pripraviti izredno .za
nimiv in kakovosten turnir: 
med nastopajočimi skoraj ni 
bilo moštva, ki ne bi sodiio na 
turnir evropske ravni. Prav 
zaradi izredne kakovosti ne
katerih kiubov pa je bii turnir 
tudi zeio privlačen za gle
dalce, ki so pravzaprav vse tri 
dni polnili dvorani v Vetrinju 
in Šentvidu. Pa tudi presečenj 
ni manjkalo - in seveda tudi 
solz vsaj pri najmlajših, ki so 
predčasno izpadli iz tekmova
nja.

Skratka: že sama vnema

nastopajočih je poplačala vse, 
ki so morali za organizacijo 
turnirja vložiti veliko truda. 
Tako se je turnir najboljših 
ekip iz ČSSR, Anglije, ZRN, 
Bolgarije, Avstrije, Jugosla
vije in Danske vtisnil vsem 
ljubiteljem nogometa v spo
min, tako da je bilo iz vrst 
nastopajočih in gledalcev sli
šati le eno željo: Na svidenje 
leta 1990! Vsi pa si tudi 
naslednje leto želijo spet tako 
veliko in kvalitetno priredi
tev, na kateri so v otvoritve
nem delu nastopili izredno 
izurjeni mladi bolgarski akro
bati iz Plevena, Koroška 
karate zveza pa je z demon
strativnim nastopom prika
zala svojo dejavnost.

/zpad/z prot/ ek/p/ Zur/cba; šo/ar/7 SAK

Velik uspeh juniorjev SAK
Na turnirju sta sodelovali tudi dve ekipi Slovenskega 

atletskega kluba. Medtem ko so šolarji po neodločenem 
izidu (0:0) s Porečami in zmagi (3:0) proti Murecku pod
legli Zurichu kar z 1:6 in zato izpadli, so se juniorji uvelja
vili. Že v samem predtekmovanju se je pokazalo, da 
imajo dobre izglede: zmagama proti Phonixu z Dunaja 
(3:0) na sliki Marko Wieser - in Briksenški dolini (5:2) je 
sledila tekma brez zadetkov s poznejšim zmagovalcem 
Aarauom. V vmesnem kolu so mladinci SAK premagali 
Red Star s 6:2, Wurzburgu pa prepoceni podlegli z 0:4. V 
tekmi za 3. mesto pa so bili juniorji SAK še enkrat 
poraženi: ATUS iz Borovelj je bil močnejši in zmagal s 
3:2. Kljub temu čestitamo, tudi 4. mesto je odlično!

Finalne
odločitve
pod 18 let:
FC Aarau (Švica) - SV 
Wurzburg (ZRN) 3:1

pod 16 let:
Rapid Wien (Avstrija) - 
Olimpija Ljubljana (Ju
goslavija) 5:1

pod 14 let:
SC Simmering (Avstrija) 
- Spartak Pleven (Bolga
rija) 3:2

pod 12 let:
Norwich City (Anglija) - 
Freja Randers (Danska) 
2:1

pod 10 let:
1. FC Traber Berlin 
(ZRN) - Bischofshofen 
(Avstrija) 5:0.

Postavi SAK
Juniorji: Wo!fgang

Maier (izposojen od 
Austrie Celovec); Tonči 
Blajs, Pepej Pasterk, 
Marko Wieser, Adrian 
Kert. Robert Sturm, Franc 
!s<y.

Solarji: Alojz Jagodič; 
Aleksander Mak, Martin 
Fera, Florijan Mohar, 
Mario Buchwa!d. Marijan 
Pandel, Egon Hren, 
Marko Thaler, Roman 
Koncilija.

Navdaš/'//.' m/ad/ akrobat/ Vkorakan/e moš/ev; izreden dogodek

Mateja Svet 
na stopničkah

Na Predarlskem se Mateja 
Svet (desno) očitno zelo 
dobro počuti. Tako je na 
nedeljskem slalomu v Mel- 
lauu dosegla odlično drugo 
mesto za letošnjo serijsko 
zmagovalko Švicarko Vreni 
Schneider. Tudi Veronika 
Šarec je tokrat vozila izvrstno 
in bila četrta. Na vsak način 
sta bili tokrat obe Jugoslo
vanki pred vsemi Avstrij
kami, izmed katerih je bila 
najboljša Monika Maierhofer 
na petem mestu.

Karavanški 
medved bo 
12. februarja!

Zaradi pomanjkanja snega 
so morali organizatorji ljud
skega teka na smučeh za 
Karavanškega medveda in 
mladinskega slaloma za 
Kekca prireditev preložiti. 
Tekmovanje bo 12. februarja 
1989, sicer pa razpis ostaja 
veljaven tak, kakršnega smo 
objavili v naši prejšnji šte
vilki. SPD Celovec bo novi 
datum objavilo še enkrat!

S SŠZ na smučanje
Zimskošportni center Borovec na planini Rila v Bolgariji bo 

letos v semestralnih počitnicah kraj smučarskega tečaja (izleta) 
Slovenske športne zveze.

Borovec leži pod najvišjim bolgarskim vrhom Musalo (2925 
m) južno od glavnega mesta Sofija. Smučarske naprave (kabin
ska žičnica, sedežnica, 7 vlečnic, otroške vlečnice) so naj
sodobneje urejene, pravtako tudi Rila, nanovo zgrajeni hotelski 
objekt najvišje kategorije Rila. V ceni 389Bšilingov je vključeno 
7 polpenzionov in ena prenočitev z zajtrkom, letalski prevoz 
Ljubljana-Skopje-Ljubljana ter avtobusni prevoz Skopje- 
Borovec-Skopje. Podrobnejše informacije nudi Slovenska 
športna zveza (tel.: 0463/514300-34), prijavite pa se z predplači
lom 1000 šilingov na konto SŽZ 1-03.029.113 pri Posojilnici 
Celovec (BZ 39103). Rok prijave: 12. januar 1989.


